



Bestyrelsesmøde i Nationalpark Thy Venner **21-05-2025**, Nationalparkcenter Thy, Vorupør.

Til stede: Karsten Thurøe, Mogens Ottesen, Lene Holst, Lisbeth Pilgaard, Jens Pedersen, Mads Agerholm, Annegrethe Damsgaard, Peer Nannestad Møller, Cathrine Lykke Sørensen (sekretariatet) og Lone Lærke Krog. (Lisbeth og Lene måtte gå, inden vi fik talt om de sidste punkter).

Afbud fra Svend Aage Pedersen og Vagn Kristensen.

1. Dagsorden godkendt.
2. Referat af møde 31. marts. Cathrine har en bemærkning til punkt 11 angående motionsugen. Kontaktperson i sekretariatet er Mia eller Cathrine (IKKE Else).

3. Orientering fra formand Karsten Thurøe.

Der har ikke været møde i rådet. Næste møde er 10. juni. (der er ikke præcedens for afløser).

Til næste møde i NPTV: Forslag til diskussion: Hvordan kan vi få flere medlemmer? – vi er nu 34 kontingentbetalende – et stort fald i forhold til 2024. **Svend Aage** sender reminder om kontingentbetaling. Kun én virksomhed er medlem.

Tusind tak til guiderne på gå i gang ture. Tak for de pæne opslag på Facebook. Det kører bare.

Mogens og Cathrine deltager i Naturmødet i Hirtshals den kommende uge. Opfordring til, at de kommer med et "referat" til næste gang.

4. Orientering fra kasserer.

Kassebeholdning 34.389 kroner. Regning for drikkevarer til nytårskur – 1584 kroner. NB fra Cathrine: Gerne ikke vente for længe med at sende ind – mht kvartalsregnskabet.

5. Orientering fra aktiviteterne og bordet rundt.

Mads: Motionsuge i uge 41 – vi er enige om at deltage. Vi er ikke kommet længere med planlægning. **Peer og undertegnede** finder en rute til hver dag. **Detaljer fremlægges næste gang.** **Peer** lægger opslag på sitet: danmarksmotionsuge.dk. **Lone** lægger det på bookingside.

Anne Grethe: Møde i Naturens Besøgsvenner (14 deltagere – der er i alt ca. 20 med). Crew plan – bruges. Det bliver Cathrine, der er NPT's tovholder på dette fremover – i stedet for Jeppe. Vi besøger forekomster hver 4. år. Næste møde er til efteråret.

Peer: Vi har sloges lidt med Naturstyrelsen efter nedlæggelse af nogle stier. Vi har ikke fået besked. Der kommer **møde 17. juni i Nystrup, hvor den nye sti vises frem** (Vegebjerg og Kystskrænten er slået sammen – den nye rute er dårlig afmærket). Mia skal også med til mødet. Bemærkning fra Cathrine: Vi ved, at der er ruter, der bliver nedlagt. Der er omkring 52 vandreruter. Peer fortæller, at Familiejournalen vil sende journalist og fotograf herop. De vil gerne tale med et par garvede stivogtere. Det bliver Else og Jens Roesgaard.

Lone: Ladywalk. Det er mandag 26. maj. Jytte Schouw og Lone henter infotrailereren hos Mads og stiller den op ved De Sorte Huse. Peer kommer også og hjælper med bemandingen i løbet af

eftermiddag og aften. 19 kvinder har meldt sig til vores superhold – det er tre flere end sidste år. Naturnationalpark Hanstholm: Naturstyrelsen er i gang med projektbeskrivelsen. Inden 4. juni ventes en tilbagemelding fra ministeren, om vi kan inddrage Vildtreservatet i indhegningen og dermed friholde områder ved Isbjerg, Tved Kirke og Sårup til friluftsliv – samt et stiforløb i den østlige del af klitplantagen.

Jens: Jeg har været passiv den seneste tid pga. sygdom. Opdatering om forpladsen og p-pladsen ved Lodbjerg Fyr: Riget fattes penge. Oprindelig projekt med udvidelse af p-plads er der ikke penge til. Der er sat 1,2 mio. kr. af. Forpladsen gennemføres som tænkt. Der laves lidt om på parkering og udkørselsvej ændres. Det hele laves til efteråret. Det kører fint med bemanning i fyret – både i køkken og formidlere. Mange nye frivillige er begyndt og skal på basiskursus næste gang det udbydes.

Mogens: 6. maj – statusmøde i Nationalparkcentret. Flot fremmøde. Landskabsmodellen med fortælling er oppe igen – men den strejker om søndagen. Bekymring om arrangementskalender. Det opleves som lidt træls, at den ikke trykkes mere. Mia arbejder på en information, som kan udleveres her. Crew plan fungerer. **Ønske om flere uformelle sammenkomster.** Nogen synes, der er for lidt tid til snak på statusmøder. Vi vil gerne kende hinanden. (i centret er ca. 65 tilknyttet som formidlere). AG: I gamle dage blev der lavet en tur for Stenbjerg-gruppen – måske til en shelterplads med kaffe og kage. Lisbeth: Sådan noget gør de stadig i Stenbjerg. (Hver anden gang en udflugt). Jens: Jeg savner at se de andre. Mogens: Charlotte og jeg har talt om at lave en udflugt til Lodbjerg for vores gruppe. Cathrine: Kun 8-9 havde meldt sig til kursus, hvor vi talte om landskabsmodellen og landskabsvæggen. **Konklusion – man prøver at finde ud af det i grupperne i samarbejde med koordinatorene – at skabe tid til det sociale.** Cathrine: Jeg er blevet mindet om, at vi skal sætte tid af til socialt samvær.

Lene: På det seneste møde: "Fanget af havet"-forfatter holdt oplæg. Den handler om de slægter, der har været i Stenbjerg. Frem til 1850. Den ligger som læse-model. Info om Stenbjerg Fiskeriforening – hæfte i anledning af 125-års jubilæum. 164 indbyggere nu – flere unge. Vagtplan – ikke de store problemer. Der mangler månedsoverblik (findes ikke i crew plan). Cathrine: Det er givet videre. Det er en færdigpakke, vi har købt. Der kommer nye frivillige til. (vi er omkring 40). Gæsterne tager godt imod. Måske får vi lov at sælge flødeis. Det er altid en fest at være i Stenbjerg. Jens har en bemærkning til: Crewplan. Den hopper. Folk og fisk laves om. Det bliver kun Bent med fortælling om onsdagen i sommerferien.

6. Orientering fra sekretariatet.

Cathrine: Charlotte har oplyst, at der er kommet 23 nye frivillige her i år. Jævn fordelt på grupper. Basiskurser – fuldt booket. Ny måde. Bustur (gamle og nye sammen).

Grej/skoler. I centret – rygsække med grej. Lille vejledning på dansk. Der skal laves lidt på engelsk-tysk. Der er købt grej til skoler – de kan låne gratis. Hele Nors Skole kommer 18. juni. De tester. Vi inviterer forskellige skoleklasser efter sommerferien. Forhåbning – at lærerne bliver selvkørende derefter.

Besøg af hollandske nationalparker i sidste uge. I Holland – alle nationalparker skal skæres 90 procent i statsstøtte.

Thea Tukkær ansat som studiemedarbejder 10 timer (oplevelsesøkonomi). Cathrine spørger, om vi har lyst til at møde Lars Amtoft, der er ny i sekretariatet. Det vil vi gerne. Alle i sekretariatet – minus Charlotte og Flemming - tager til naturmødet. Plus råd og bestyrelse. Basiskurser – førstehjælpskursus 13. juni – stadig pladser. (fem timer).

Bustur med Jeppe venter i juni for frivillige og formidlere: kigger på 2-3 naturprojekter. (snart dato ud). Naturstyrelsen laver også en tur i juni – heste ved Trøjborg. Nu mere fokus på, hvilket arbejde hestene gør – og effekten af naturplejen.

Naturnationalpark og Krondyr-tur i september med Henrik Olsen.

7. Hvorledes foregår booking af arrangementer fremadrettet og hvordan hænger de forskellige portaler sammen v/Lone

Lone fortæller, at arrangementer, der tages ind i Nationalparkbooking automatisk går videre til den landsdækkende kalender, KultuNaut. Lokale medier trækker herfra til deres oversigter over "Det sker".

"Gå i gang tur" i Nationalpark Thy. Lone sørger for opslag på Nationalparkbooking.dk. Peer argumenterer stærkt for, at vi skal beholde "Gå i gang" i titlen på turene. Og det er bestyrelsen med på. Lone får oplæg fra Peer.

Mads: Det fungerer, selv om vi ikke har en folder. Der kommer nye deltagere med hver gang. Vi er cirka 40-50 hver gang. PNM fortsætter med at lægge ind på vores hjemmeside.

8. Hjemmeside og Facebook. Skal noget ændres på hjemmesiden? Vil alle have adgang til at lægge op på vores Facebookside og hvem gør det fremadrettet? Udsat til næste gang!!!

9. Naturplejedag – pleje af gravhøje ved Tyskebakken gik rigtig fint. Der var 9 deltagere, og det er tilstrækkeligt. Evt. maxantal på 8.

10. Status på planlægning af frivilligudflugten 2025.

Lisbeth, Karsten og Mogens udgør planlægningsgruppen.

Mogens: dobbeltdækkerbus er bestilt. 86 pladser. **Dato: 18. september.** Turen går til Skagen (Råbjerg Mose, Grenen, Det grå Fyr, guidet fugletur og Råbjerg Mile). Detailplan kommer ud i denne uge. Aftaler lavet med Naturstyrelsen (og leder af Det grå fyr) og DOF (guider). Budget på 70.000 fra Nationalpark (egenbetaling 100 kr.). Diskussion om tilmeldingsfrist. Spørg busselskab. Opslag lægges på i begyndelsen af næste uge=Karsten. (Tilmeldingsside: Den sørger sekretariatet for).

11. Fælleskalender for formidlingstrailer 2025 (Cathrine har oplæg med). Jytte Schouw vil gerne være "aktivitetsleder" for formidlingstrailer.

Info-trailer oprettet som vagtplan på samme måde som de andre besøgssteder. Jytte og Karsten er tovholdere. (Karsten holder øje med vagtplanen). Mads er med. Mia og Cathrine opretter infotrailer-events. Der er 14-15 medlemmer af frivilliggruppen omkring trailer, men vi vil gerne have flere med ombord i gruppen.

12. Næste mødedato. Vi bliver enige om 20. august. Lone spørger Lisbeth om grillfest. Gå i gang ture planlægges. (4 er fordelt). Mads tager 5. august, Peer tager 12. og 19. august, Vagn (eller Mads) tager 26. august. Peer deler en foreløbig plan ud på papir. Hvis der er forslag til ændringer, meldes ind til Peer inden 1. august. Peer giver besked til Lone herefter.

13. Eventuelt. Intet.

NB: Efter mødet har det vist sig, at Lene og Lisbeth skal på kursus 20. august. Vi prøver at finde en ny dato (Karsten skriver ud).

